
Cykelkampagnen CYKL'79 er afsluttet. Den sidste officielle 
begivenhed var udnævnelsen af arets cyklistby. Det blev 
Grindsted. Der var skænket 5 cykler lokalt og 3 blev vundet pa 
landsplan af deltagere fra Grindsted Firma Idræt, som her er 
fotograferet foran Grindsted Rådhus med deres nye cykler.
Læs mere inde i bladet om cykelkampagnen og dens afslutning.
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Samarbejde
og

udvikling

For at få DFIF til at fungere som en enhed, efter de afstukne retningslinjer, er 
det af stor betydning, at der er et godt og positivt samarbejde i alle led. -  Men 
så let som det er sagt, er det nu engang ikke. Det kræver tolerance og 
forståelse fra alle sider, og her begynder de første besværligheder at melde sig. 
Man oplever tit, at folk, der har en anden mening end flertallet, regner man 
ikke med, og deres idé eller synspunkt fejer man blot af bordet. Det er 
hovedsagelig blandt de ældre ledere (dem der kan det hele), man støder på 
den slags episoder, og det er i mange tilfælde, fordi man ikke kan følge med 
udviklingen, bl.a. på grund af manglende indsigt og kendskab til de enkelte 
organers opgaver, beføjelser og ansvar.

Det er ikke kun et DFIFproblem, men forbundsstyrelsen har taget initiativ 
til, at problemet tages op til debat. I juni måned indkaldte man til et 
informationsmøde mellem styrelsen og medlemmerne af diverse DFIF udvalg 
m.v. Målsætningen formødet var:
-  at sikre et godt kendskab til de enkelte organers opgaver, beføjelser og

ansvar,
-  at sikre en bedre forståelse for DFIFs arbejde, bl.a. gennem kendskab til de

øvrige organers virksomhed,
-  at aktivisere udvalgene.

Det var i store træk et positivt møde, hvor man i alle led ønskede et bedre 
samarbejde, både på tværs og enkelte udvalg m.v. imellem. Mødet gav også 
anledning til »sure opstød«, som det blev udtrykt, men det var et tydeligt bevis 
på manglende forståelse og kendskab til de fremførte eksempler og forslag, 
der jo skal ses i et større perspektiv.

Når samarbejdet i DFIF ikke fungerer, som det burde gøre, så har det vel 
også nogle rødder i tipsloven! -  Det er gået, som man forudsagde, da 
forbundet kom på tipsloven: jo flere penge, jo flere spekulationer og 
problemer. Det er vel egentlig ret naturligt, men har vi formået, at leve op til 
de krav det medførte? Skal man vurdere det ud fra de udtalelser, der bl.a. 
faldt på repræsentantskabsmødet i Odense, er der noget at lære endnu, for her 
blev det tydeligt sagt, at forbundet med baggrund i den forbedrede økonomi 
gerne vil stable mange ting på benene. Det lyder fornuftigt, men beslutnin
gerne bliver i mange tilfælde taget for hurtigt, blev det udtrykt. Det bevirker, 
at mange af beslutningerne ikke har fået den succes, de burde have, når de er 
blevet ført ud i livet!

Det må give stof til eftertanke, når noget sådant bliver bragt frem på et 
repræsentantskabsmøde, for selv om det går stærkt, så er det trods alt os selv, 
der styrer udviklingen i forbundet! -  Men er vi erfarne og dygtige nok til at 
følge med? At administrere og styre et millionforetagende som DFIF kræver 
indsigt og kendskab til mange ting. Det er klart, at uanset hvilke beslutninger 
der bliver taget, og hvor dygtige de ansatte og de folkevalgte er, så kan man 
ikke gøre alle tilfreds. Lad os derfor i fællesskab debattere selv de mest 
urealistiske ideer og ønsker i fremtiden. -  Så er vi alle med til at præge 
samarbejdet og udviklingen i Dansk Firmaidrætsforbund! -  Og det er vel 
egentlig det, vi gerne vil!
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Grindsted blev årets cyklistby 1979

D F IF s  fo rm a n d  Tage  C arls en  ly k ø n s k e r h e r  fo rm an d en  fo r m o tio n s u d v a lg e t i 
G rin d s te d , J ø rg e n  P la g b o rg , m e d  u d n æ vn e lse n  til å re ts  cy k lis tb y  1979, og  
o v e rræ k k e r  e t d ip lo m  so m  e t s y n lig t bevis  p å  væ rd ig h ed en .

Grindsted har stolte traditioner, når 
det gælder udnævnelser på det mo
tionsmæssige område. I 1970 blev 
Grindsted kåret som årets motions
by, og i år blev byen udnævnt til 
årets cyklistby 1979.

Udnævnelsen skete i forbindelse 
med afslutningen på cykelkampag
nen CYKL’ 79. Omkring 100 aktive 
motionister, med borgmester A. 
Chr. Andersen i spidsen, overvære
de den officielle udnævnelse som 
foregik foran rådhuset i Grindsted, 
Dansk Firmaidrætsforbunds for
mand, Tage Carlsen, overrakte for
manden for motionsudvalget i 
Grindsted Firma Idræt, Jørgen Plag
borg, et diplom, som et synligt be
vis på, at Grindsted blev årets cyk
listby 1979. Tage Carlsen lykønske
de med det flotte resultat, og tak
kede alle, der på den ene eller an
den måde har bidraget til Grind
steds værdighed som årets cyklistby. 
Grindsted sejrede foran Frederiks
værk og Nykøbing Falster.

Grindsteds borgmester var glad, 
og ikke mindst for den CYKL’ 79 
undertrøje, som specielt var købt og 
fremstillet til ham af Karen Mar
grethe Plagborg. Borgmesteren øn
skede tillykke og delte gaver ud til 
de personer, der står bag succesen. 
Gaverne er nyindkøbte og fremstil
let for kommunen med byvåbnet. 
Damerne fik et askebæger og her
rerne et krus. Det var i kongeligt 
porcelæn, og gives kun til de, som

har ydet en særlig indsats for Grind
sted. -  I er ikke kommet sovende til 
resultatet, sagde borgmesteren, der 
rettede en særlig tak til dem, som 
har beskæftiget sig med cykelkam
pagnen.

Formanden for Grindsted Firma 
Idræt Kristian Hansen, takkede på 
sammenslutningens vegne alle, som 
har støttet og bidraget til, at Grind
sted blev årets cyklistby. Der er 
efterhånden tradition for, at Grind-

stedborgerne skal ud at motionere, 
hvad enten det er lunte, løbe eller 
cykle, sagde Kristian Hansen, der 
endvidere kunne afsløre, at man i 
lighed med »gå, lunt eller løb-mo
tion« hver tirsdag, nu også vil for
søge med cykelture samme aften.

Grindsted er et godt eksempel på, 
at firmaidrætten er den familievenli
ge idræt. Motionsafdelingen i 
Grindsted består nemlig i væsentlig 
grad af familier, eller rettere sagt af
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ægtepar, der har stået for den prak
tiske side af arrangementet i forbin
delse med afviklingen af cykelkam
pagnen. Fra Grindsted er det ægte
parrene Karen Margrethe og Jørgen 
Plaghorg, Ingrid og Egon Christian
sen, Sonja og Johan Andresen og 
Annelise og Henning Madsen. Fra 
underafdelingen i Sdr. Omme er det 
Peter og Rent Juhl, Fin Rasmussen 
og Kaj Andersen.

Det har ikke skortet på støtte fra 
de lokale handlende, der har ydet sit 
bidrag til, at få endnu flere ud at 
cykle ved at skænke et hav af gevin
ster. Der var lokalt bl.a. skænket 5 
cykler og ved lodtrækningen på 
landsplan blev yderligere 3 cykler 
vundet af folk, der har deltaget i 
cykelkampagnen i Grindsted.

Endnu engang har Grindsted Fir
ma Idræt bevist, at firma- og familie
idrætten har sin store værdi og be
tydning i det moderne samfund. -  
Vi kunne ønske, at endnu flere fik 
øjnene op for det!

E t u d s n it a f  d e  m a n g e  d e lta g e re , d e r v a rm ø d t  op fo ran  G rin d s te d  R ådhus.

Flere ægtepar
og en aktiv motionsafdeling * 
står bag det flotte resultat

M o tio n s u d v a lg e t e r  h e r fo to g ra fe re t s a m m en  m e d  fo rm a n d e n  fo r G rin d s te d  J ø rg e n  P la g b o rg  v ise r s to lt  d ip lo m e t  
F irm a  Id ræ t, K ris tian  H an s en , d e r  s tå r  y d e rs t til venstre , in d e n  d e r b lev u d d e lt frem . 
g a v e r  fra k o m m u n e n .

FIRMAIDRÆT 5



Norge vandt cykellandskampen

Det lykkedes os ikke at slå Norge i 
cykellandskampen i forbindelse med 
cykelkampagnen CYKL’ 79, som 
blev afviklet i hele maj måned.

Norge vandt landskampen meget 
sikkert, idet de opnåede 153.310 
registrerede cykelture mod Dan
marks 51.010 ture.

Vi vil gerne her benytte lejlighe
den til at lykønske Norge med sej

ren og den store tilslutning, der har 
været til deres kampagne.

Godt nok var Norges sejr overbe
visende, men vi må heller ikke 
glemme, at vi jo er førstegangsdel
tager på området. Sammenligner vi 
Danmarks tal med Norges sidste år, 
hvor de fik registreret omkring 
44.(XX) cykelture, hvor kampagnen 
gik over hele året, så har vi kun 
grund til at være tilfreds med de

51.010 cykleture, som vi opnåede på 
en måned. Om alt går vel, så ud
fordrer vi vel Norge til en revanche 
næste år!

Efter CYKL’79:
Det kan gøres bedre

Cykelkampagnen CYKL’ 79 er offi
cielt afsluttet. Vi har nu kun tilbage 
at vurdere kampagnens resultat, og 
om vi skal fortsætte i samme spor, 
eller gribe det an på en anden måde.

Det skulle ikke være nødvendigt 
at stille spørgsmålstegn ved, om vi 
skal arrangere cykelkampagner i 
fremtiden! Det skal bl. a. ses på 
baggrund af energikrisen. Vi har nu 
alle tiders chance for at få langt flere 
ud at cykle til næste år. Men spørgs

målet er, hvordan får vi gjort endnu 
flere interesseret i vores cykelkam
pagner? -  Og sidst, men ikke 
mindst, hvordan får vi de sidste sam
menslutninger med?

Flere er blevet forskrækket, da de 
så det fyldige materiale, som dreje
bogen indeholdt, og det var jo ikke 
hensigten. Tværtimod skulle den 
være en hjælp og vejledning i, hvor
dan man kunne gøre. Det er helt 
sikkert, at den har været en uvur

derlig hjælp og støtte for mange af 
de næsten halvdelen af vore sam
menslutninger, som deltog i cykel
kampagnen.

Der er faldet mange rosende ord 
om CYKL’ 79, men det modsatte 
har også været tilfældet. Vi har lært 
af dette års cykelkampagne, og det 
må være medvirkende til, at kom
mende kampagner kan gøres bedre, 
når vi forhåbentlig får en grundig 
efterkritik fra årets arrangører!
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Resultat- og præmieliste
fra cykelkampagnen CYKL’79

%

Registrerede cykelture
T.I.F. 992
Frederiksværk 2397
Helsingør 2122
Tåstrup 189
Roskilde 805
Nykøbing F. 2964
Næstved 2946
Middelfart 1984
Nyborg 401
Odense 1033
Svendborg 423
FTedericia 137
Horsens 2808
Kolding 1284
Vamdrup 429
Bov 1097
Sønderborg 650
Åbenrå 42
Tønder 471
Esbjerg 654
Grindsted 7653
Vejen 592
Morsø 583
Viborg 135
Randers 2990
Århus 3040
Odder 683
Herning 2062
Ikast 2082
Ringkøbing 3997
Frederikshavn 157
Sæby 871
Ålborg 1590

Præmietagerne

Tjcereborgrejse, værdi 5.000 kr. 
Mogens M. Nielsen, Næstved

En uges aktiv ferie, værdi 2.500 kr. 
Juliane K. Andersen, Nykøbing 
Mors

1 cykel, fra Bikuben
Niels Jørn Kronvold, Svendborg

25 cykler SCO, fra cykelhandlerne 
Steen Rye Jørgensen Odder 
Birthe D. Nielsen, Frederikshavn 
Ulrik Thurø Thomsen, Middelfart 
Regner Egeberg, Grindsted 
Birthe Mortensen, Nykøbing F.
Vagn Ludvigsen, Fredericia
Otto Hansen, Grindsted
Finn D. Larsen, Sdr. Omme
L. Thomassen, Randers
Kaj Nielsen, Herning
Elly Jørgensen, Vejen
Karen Margrethe Madsen, Odense
Michael Pedersen, Havndahl
PeterS. Mortensen, Århus
Solveig Hovmark, Ringkøbing
Ulla Nielsen, Ikast
Poul Trads, Randers
Kim F. Petersen, Ringkøbing
Bodil Nørgård, Viborg
Jan Schwartzelose, Nykøbing F.
Mogens Nielsen, Helsingør
Mai Karlsen, Tønder
Bente Berg Jørgensen, Nyborg
Anne Kirstine Jakobsen, Ikast
John G. Hansen, Viborg

Træn ingsd ragter 
Liane Christensen, Tønder 
Karin M. Jensen, Nørresundby 
Berit C. Larsen, Frederikshavn

Top 10 liste
1. Grindsted
2. Frederiksværk
3. Nykøbing F.
4. Næstved
5. Odder
6. Ikast
7. Tolderne
8. Sæby
9. Horsens 

10. Ringkøbing

Landskamp resultat
Norge 153.310 point
Danmark 51.010 point

De opgivne tal er registrerede cykel
ture. For at opnå 1 point skulle man 
cykle minimum 10 km, og kunne 
kun opnå 1 point pr. dag, uanset om 
man cyklede mere.

Oversigten over de registrerede 
cykelture fra sammenslutningerne 
er udarbejdet i henhold til de mod
tagne indberetninger. Top 10 listen 
er udarbejdet i forhold til de i den 
enkelte sammenslutning tilsluttede 
klubber.

123 point 
109 point 
76 point 
49 point 
43 point 
41 point 
40 point 
40 point 
38 point 
38 point
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Nyt kursusprogram

Dansk Firmaidrætsforbunds kursus
udvalg har netop udsendt et nyt 
kursusprogram med tilbud for efter
året 1979.

Kursusprogrammet indeholder 
ikke de store nyheder, tværtimod er 
det opbygget over de samme emner 
som i de seneste sæsoner. Denne 
traditionsbundenhed har to årsager, 
dels medlemmernes interesse for 
netop disse emner, og dels udvalgets

manglende kapacitet og mulighed 
for udvikling af nye kurser. Den 
første grund er man selvsagt meget 
tilfreds med, men man håber på, at 
man snart får rådet bod på den 
anden.

Hvis man har andre ønsker om 
kurser, end dem der er beskrevet i 
kursusprogrammet, eller ønsker 
yderligere oplysninger om kurser, er 
man altid velkommen til at kontak

DANSK FIRMAIDRÆTSFORBUND
TAASINGE HALLEN 5700 SVENDBORG TLF. OB 22 5S 82

te kursusudvalgets konsulent Hans 
Hove Sørensen, tlf. (07) 53 13 43.

Det kan til orientering oplyses, at 
programmet for forårssæsonen 1980 
udsendes i oktober.

Kursustilbud 
i oktober og november

Lederkursus I
Lederkursus 1 afholdes' den 26.-28. 
oktober i Taulov v/ Kolding.

Alle, der enten har eller kunne 
tænke sig et lederarbejde, indenfor 
DFIF kan deltage.

Formålet med kurset er, at give 
dig en grundlæggende viden om 
nogle af de lederfærdigheder, du 
kan få brug for i dit daglige arbejde.

Kursusgebyret er 200 kr. Tilmel
dingsfristen udløber den 1. oktober 
1979.

Bladkursus A (basiskursus)
Bladkursus A (basiskursus) afholdes 
23.-25. november i Fuglsø-centret 
på Mols.

Alle, der er begyndt på forenin
gens bladarbejde eller kunne tænke 
sig at gå igang med et sådan arbejde, 
indenfor DFIF kan deltage.

Formålet er at give dig eller ud
bygge din grundlæggende viden om 
bladarbejde.

Kursusgebyret er 290 kr. Tilmel
dingsfristen udløber den 15. septem
ber 1979.

Bladkursus B (fotokursus)
Bladkursus B (fotokursus) afholdes 
den 23.-25. november i Fuglsø-cen
tret på Mols.

Alle, som har lidt kendskab til 
fotografering og som beskæftiger sig 
med bladarbejde -  indenfor DFIF- 
eller som påtænker et sådant arbej
de kan deltage.

Formålet er at dygtiggøre sig som 
bladfotograf.

Kursusgebyret er 290 kr. Tilmel
dingsfristen udløber den 15. septem
ber 1979.

Bladkursus C (temaemner)
Bladkursus C (temaemner) afholdes 
den 23.-25. november i Fuglsø-cen
tret på Mols.

Alle »ikke begyndere« indenfor 
DFIF som arbejder med forenings
blade kan deltage.

Formålet er at udbygge og for
bedre dit i forvejen gode kendskab 
til foreningsblad-arbejde.
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Kursusgebyret er 290 kr. Tilmel
dingsfristen udløber den 15. septem
ber 1979.

Badmintonkursus I
Badmintonkursus I afholdes den 
13.-14. oktober i Oksbøl.

Alle, der indenfor DFIF kender 
og kan udføre spillets grundslag, 
kan deltage.

Formålet er gennem teori og 
praktik at udvikle din egen færdig
hed samt give dig interesse for at 
hjælpe dine klubkammerater.

Kursusgebyret er 150 kr. Tilmel
dingsfristen udløber den 15. septem
ber 1979.

Bordtenniskursus I
Bordtenniskursus I afholdes den 
12.-14. oktober i Køge.

Alle, der indenfor DFIF kan spil
le »lidt« bordtennis, kan deltage.

Formålet er gennem teori og 
praktik at udvikle din egen færdig

hed samt give dig interesse for at 
hjælpe dine klubkammerater.

Kursusgebyret er 200 kr. Tilmel
dingsfristen udløber den 15. septem
ber 1979.

Skydekursus I
Skydekursus I afholdes den 20.-21. 
oktober i Grindsted.

Alle aktive skytter indenfor 
DFIF, som er fortrolige med om
gang af skydevåben og med nogen 
kendskab til skydning, kan deltage.

Formålet er at udbygge din 
grundlæggende viden både i teori og 
praksis samt give dig interesse for at 
hjælpe dine klubkammerater.

Kursusgebyret er 200 kr. Tilmel
dingsfristen udløber den 15. septem
ber 1979.

For alle kurser gælder det, at kur
susgebyret dækker undervisning, 
overnatning og fortæring -  undtagen 
drikkevarer. Der ydes rejsegodtgø

relse efter billigste offentlige rejse
form.

Detaljerede oplysninger om di
verse kurser kan du finde i kursus
programmet, som er tilsendt din 
sammenslutning. Du er også vel
kommen til at kontakte kursusud
valgets konsulent Hans Hove Sø
rensen, tlf. (07) 53 13 43, som altid 
er klar med råd og dåd.

Kursusrettelse
Badminton kursus I i Ålborg afvik
les i weekenden den 24.-25. novem
ber 1979, og ikke som meddelt i 
kursusprogrammet.

Vi beklager fejlen.
Kursusudvalget

Vandt både 
rejse og cykel

Hovedgevinsten i cykelkampagnen 
var en rejse for hele familien til 
sydens sol og sommer med Tjære
borg Rejser til en værdi af 5.000 kr.

Den heldige vinder blev Mogens
M. Nielsen fra Næstved. Glæden var 
dobbelt hos familien Nielsen, idet 
Mogens Nielsen ligeledes vandt en 
af hovedgevinsterne i Næstved Fir
ma Sports lodtrækning nemlig en 
cykel.

F o rm a n d e n  fo r N æ s tv e d  F irm a  S p o rts  ven n er, S v e n d  A n d ers en  til h ø jre , 
o v e rræ k k e r  h e r  d e n  h e ld ig e  v in d e r a f  h o v ed g e v in s ten , M o g e n s  M . N ie lsen , 
b e v is e t p å  T jæ re b o rg re js e n . J e a n e tte  C h ris tian se n  til venstre , d e r e r  kass ere r i 
v e n n e fo re n in g e n , h a v d e  b lo m s te r  m e d  til fru en  i huset.
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Konflikt mellem organisationsfolks 
ønsker og redaktionens muligheder 
for at opfylde dem

Umiddelbart studser man; Et uven
tet redaktørskifte i Dansk Idræts- 
Forbund, der er omgærdet med no
gen mystik og forinden et skifte i 
Dansk Firmaidrætsforbund, hvor 
den afgåede redaktør efter 12 års 
funktion ikke har ønsket at varetage 
nogen anden funktion i forbundet.

Betragter man de to begivenheder 
på baggrund af de to andre store 
idrætsorganisationers »Sturm-und- 
Drang periode« på redaktørfronten 
gennem de senere år, havner man 
uvægerligt i spørgsmålet: »Er vi -  
måske uden at vide af det -  havnet i 
en afgørende konflikt mellem orga
nisationsfolkenes ønsker, idealer og 
sommetider frelste holdning på den 
ene side -  og redaktørernes prakti
ske muligheder for at opfylde dem 
på den anden side?«

Ideologisk herold
Organisationerne betaler for profes
sionel bistand til at producere de 
officielle organer. Når der alligevel 
er så stærk utilfredshed med den 
redaktionelle linie, som man har 
kunnet iagttage i såvel »Dansk 
Idræt« som i »Ungdom og Idræt«, 
skyldes det da så, at man tror (= 
drømmer om), at man køber sig til 
en ideologisk herold?

»Dansk Idræt« har i 1970erne 
haft fire redaktører. Den fjerde 
skældes mere ud end nogen forgæn
ger. »Ungdom og Idræt« har i 3 år 
haft den vel mest særprægede redak
tør, nogen folkelig idrætsorganisa-

Af John Idorn
tion har haft, såvel i udseende som i 
livsholdning. Han får mange hug, 
men holder endnu.

Dansk Idræts-Forbunds »Idræts
liv« har -  siden Evald Andersen 
døde i 1968 -  haft fire redaktører. 
Den fjerde har -  efter hvad fagbla
det »Alt om Sport« vil vide -  fået 
eet hug for meget, hvilket betyder, 
at han er blevet bedt om at gå.

Fagbladet »Alt om Sport«!
Fagbladet skrev jeg. Det hedder 
»Alt om Sport«. Jamen der ligger 
en modsætning i, at ordet sport 
hverken optræder i landsorganisa
tionernes navne eller i deres blade. 
De hedder alle noget med idræt. 
Men der er ingen aviser, der har en 
idrætsredaktion.

De aviser og den verden, hvorfra 
det er gængs at hente den professio
nelle bistand, beskæftiger sig med

sport. Jeg skal ikke her diskutere 
alle mulighederne for en sondring 
mellem sport og idræt, men til dette 
brug pege på sport som oftest noget 
resultatbetonet og konkurrenceom
fattende, mens idræt i sin oprinde
lige form står for så meget andet.

Idræt er et oldnordisk ord, sam
mensat af id (virksomhed) og drott 
(kraft og udholdenhed). Hos vore 
forfædre betegnede det enhver til
lært færdighed, både åndelig og le
gemlig. Såvel legemsøvelser som læ
gekunst, digtekunst, skriftkyndig- 
hed og musik kaldtes idræt. Det 
gjaldt også mændenes håndværk og 
kvindernes broderi og vævekunst.

Konflikt og kompetance
Folkelige organisationer -  byggende 
i vid udstrækning på et højst ros
værdigt, uundværligt og værdifuldt 
indslag af frivillig arbejdskraft -  er 
dødsikre konfliktområder i samme 
omfang, man begynder at anvende 
professionel hjælp.

Hvor ligger kompetancen? Hvad 
skal en redaktør, og hvad forventer 
man af ham? Er han den betalte 
(som normalt får honorar for 40 
timers arbejde) eller er han den 
ideologiske bannerfører i døgndrift?

Et forsøg på summarisk opregnen 
af konfliktområderne mellem de fol
kevalgte og frivillige, der vælger 
ham, og den professionelle, vil se 
sådan ud med den folkevalgte nævnt 
først:
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Forskelligt udgangspunkt
Amatør -  professionel 
fritid -  arbejde 
idealisme -frisind 
ideologi -  faglig kunnen.

Grundelementet er naturgivent: 
Udgangspunktet for den folkevalgte 
leders arbejde og funktionærens ar
bejde (det være sig generalsekretær 
eller redaktør) er vidt forskelligt.

Konfliktområderne kunne nemt 
begrænses for 20-30 år siden. Da 
klarede idrætten sig selv. Det er de 
sidste 20 års informationsforure
ning, der skaber problemerne.

Ingen folkevalgt frivillig har -  
hvis han da også skal have tid til at 
tænke over, hvad det er, han foreta
ger sig -  nogen chance for tidsmæs
sigt at sætte sig ind i love og cirkulæ
rer fra folketing og ministre, amts- 
og kommunale særordninger. I 
idrætten, som i det almene offent
lige liv, lever man i denne eksper
ternes tidsalder efter devisen: Viden 
er magt. Den viden = magt, kan 
kun erhverves af professionelle, der 
så på funktionærbasis forbereder de 
folkevalgtes arbejdsbetingelser.

Noget tyder på, at man i organisa
tionernes ledelser må give den sag 
lidt debat, megen omtanke og må
ske nå frem til radikale ændringer.

Skizo
Med den fremherskende holdning

Jubilæum 
i Sæby

Kontante gaver på 2.500 kr. gav en 
god start til Sæby Firma Idræts jubi
læumsfond, hvis midler skal bruges

(der er et forståeligt levn fra forti
den) forventer man a) det perfekte 
blad, b) til tiden, c) for næsten ingen 
omkostninger ud over redaktørens 
løn. Han har 40 timers arbejdsuge, 
men i praksis bliver det til 70-80 
timer, fordi man også forventer hans 
tilstedeværelse til årsmøder i kredse, 
unioner, distrikter, til store stævner, 
runde dage, jubilæer -  samtidig 
med, at han skal følge samfundsde
batten, tage del i den, bruge re
search-tid på ny artikler. På samme 
tid skal han være i stand til at videre
bringe organisationernes ideologi, 
præget af idealisme i sin fritid. Han 
bliver skizofren.

Fornemt
Dansk idræt som helhed har i 80 år 
klaret sig fornemt.

Ingen er vel i tvivl om, at 1980- 
erne vil stille umådelige krav til fri
tiden og dens forvaltere. Idrætten 
kan mange ting her, men den kan 
også komme bagud.

Idrættens Fællesråd blev formali
seret for et par år siden. Det duede 
ikke, at regering og ministre skulle 
tale med alle organisationer -  og 
derefter komme i tvivl om, hvem 
der havde ret.

Fællesorgan?
Landsorganisationerne har i en cen
traliseret tid (selvom vi mest taler 
om decentralisering) så mange berø

til indretning af kommende klublo
kaler.

Sæby Firma Idræt modtog gaver
ne ved en reception i anledning af 
klubbens 10 års jubilæum. Før re
ceptionen deltog omkring 150 af fir
maidrættens medlemmer i forskel
lige aktiviteter. Sæby Firma Idræt 
har 442 aktive medlemmer. Der dyr
kes fodbold, badminton, indefod- 
bold, bordtennis, cykling, gang og 
skydning.

ringsflader, at det vil være rigtigt at 
diskutere muligheden for et fælles
organ fordansk idræt.

Heri kunne man bruge de profes
sionelle redaktører til det, de kunne
-  uafhængig af organisationernes va
rierede ideologi. Det kunne blive 
meningsfyldt, debatskabende. Det 
kunne handle om idræt og samfund
-  som et værdifuldt alternativ til 
dagspressens sportssider.

De enkelte landsorganisationers 
behov for interne informationer 
kunne klares via prunkløse, dupli
kerede skrivelser. Udstyret skal ik
ke lokke nye sjæle til her.

Et fælles organ for dansk idræt 
ville lade idrætten tale med een 
stemme omkring det væsentlige: En 
fornyelse af livsstilen med idræt som 
en naturlig bestanddel.

Dette fælles organ vil også være 
det bedst mulige værn mod den sni
gende statsliggørelse -  og et for 
statsmagten kærkomment udtryk 
for, at idrætten endnu engang kunne 
selv.

Uanset regeringernes skiftende 
farve har vi vist aldrig i Danmark 
haft eksempler på, at staten har 
blandet sig, hvis borgerne viser, at 
de kan selv -  og samtidig holder sig 
almenvellet for øje.

Det vil være en god opgave for 
Idrættens Fællesråd i 1980ernes fri
tidsland.

John Idorn

Der blev talt af kredsformanden 
Gunner Petersen, Ålborg, samt af 
Leif Bak, Sæby, der bl.a. sagde, at 
firmaidrætten har fat i en gruppe 
mennesker, som ofte ikke er med i 
andre foreninger. Næstformanden i 
fritidsnævnet, Werner Nielsen, Sæ
by, lovede, at fritidsnævnet vil se 
med velvilje på ansøgningen fra fir
maidrætten.
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Den første fotokonkurrence Vi udskrev i april-nummeret i FIR
MAIDRÆT en fotokonkurrence 
over temaet: CYKL'79.

Formålet med konkurrencen, der 
var den første i bladets historie, var 
bl.a. den, at redaktionen gerne ville 
yde sit PR bidrag til cykelkampag
nen i form af både tekst og især 
billeder fra afviklingen af CYKL'79, 
samt at få flere gjort interesseret i at 
fotografere, både til FIRMA
IDRÆT og til andre lokale for
eningsblade m.v. Vi bad derfor læ
serne om at hjælpe os, og det har de 
gjort.

Vi har modtaget 17 billeder. Det 
lyder måske ikke af mange, men når 
vi tager i betragtning, at det er vort 
første forsøg, så er vi fuldt ud til
freds, og det er helt sikkert, at vi på 
et senere tidspunkt vil forsøge igen.

Konkurrencen var åben for alle 
bladets læsere, og betingelsen for at 
deltage var den, at de indsendte 
billeder som motiv skulle have men
nesker og cykler. Det var endvidere 
en betingelse, at billederne skulle 
være sort/hvide. Størrelsen var un
derordnet, og det bevirkede, at vi 
fik flere forskellige størrelser. Det 
var derfor ekstra svært for de tt£ 
dommere, som var Jens Boe, Hans 
Hove Sørensen og Jørgen Rasmus
sen, at få et ensartet indtryk af bille
derne

Efter en grundig gennemgang af 
billederne blev vi -  efter bedste evne 
-  enige om, hvilke der skulle præ
mieres. Resultatet af konkurrencen 
bringes på denne og næste side. 
Vinderne vil få deres præmier til
sendt med posten.

Vi har kun tilbage at sige delta
gerne tak, fordi de fulgte vores op
fordring. Det er vort håb, at både I, 
og forhåbentlig mange andre, vil 
deltage i kommende konkurrencer!

1. p ræ m ie :
O le  M ø lle r  A n d e rs e n , S ve n d b o rg
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2. p ræ m ie :
T o rb e n  H e rm a n s e n , 
N æ s tv e d

3. p ræ m ie :  
J a n n e  H an s en , 

S ø n d e rb o rg

3. p ræ m ie :  
H an s E. Jø rg e n s e n , 

O d e n s e
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Nyskabelse i bladet

Vi præsenterer denne gang FIRMA
ID RÆTs læsere for en nyskabelse i 
bladets spalter.

Nyskabelsen har vi døbt IDE
KASSEN. Det er tanken, at det 
skulle være en fast rubrik i bladet, 
hvor man kan hente inspiration og 
gode ideer til aktiviteter hjemme i 
både klubben og sammenslutningen 
m.v.

Vi kan naturligvis ikke selv blive 
ved med at ryste ideer ud af ærmet,

Statutter
for
S 48-legatet

og vil derfor meget gerne høre fra 
læsere, der har ideer og forslag til 
IDEKASSEN.

Det første bidrag til IDEKAS
SEN er indsendt af konsulent Jens 
Boe og bringes på næste side.

Legatet, der er er på 16.000 kr., 
uddeles hvert år til 4 idræts- og 
ungdomsledere eller i ekstraordi
nære tilfælde en forening -  med 
4.000 kr. til hver.

Legatet er tænkt anvendt til del
tagelse i kurser eller gennemførelse

S 48-legatet
Dansk Firmaidrætsforbund indkalder herved i henhold til de på side 
14 anførte statutter for Sprøjteselskabet af 1948 A/S’s ungdorfisle- 
derlegat ansøgere til legatet.

Skriftlig ansøgning stiles til Dansk Firmaidrætsforbund, Tåsinge- 
Hallen, 5700 Svendborg, og indsendes gennem den lokale bysam
menslutning.

Ansøgningen skal indeholde oplysning om ansøgerens navn, CPR- 
nummer, adresse, navnet på den idrætsklub og/eller bysammenslut
ning, i hvilken ansøgerens ledergerning er udført, en udførlig beskri
velse af lederhvervene samt oplysning om, til hvilket formål legatet 
tænkes anvendt.

Ansøgninger skal for at komme i betragtning være forbundet i 
hænde senest 1. september 1979.

Idékassen

af idrætsrejse efter den enkeltes eget 
ønske og godkendelse af de respek
tive idrætsorganisationer.

Ved annoncering i forbundsbla
dene indhenter Dansk Idræts-For
bund, De Danske Skytte-, Gymna
stik- og Idrætsforeninger, De Dan
ske Gymnastik og Ungdomsfor
eninger og Dansk Firmaidrætsfor
bund hvert år ansøgere til legatet. 
Sådanne ansøgninger må være de 
respektive forbund i hænde senest 1. 
sept.

De enkelte forbund udtager mak
simum 3 ansøgninger, der videre
sendes til en fælles udvælgelses
komite bestående af 1 repræsentant 
for hver af de 4 idrætsorganisationer 
samt 1 repræsentant fra Sprøjtesel
skabet.

Uddelingen af legaterne finder 
hvert år sted i oktober på Sprøjte
selskabets foranledning.

Vedtaget på Idrættens Fællesråds 
møde den 6. juni 1973.
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Første gode idé vi præsenterer i 
IDEKASSEN er en FLERGRENS- 
STAFET. Modellen er hentet fra 
Sverige, men kan uden vanskelighed 
omplantes til danske forhold.

Mennesket har mange forskellige 
måder at bevæge sig fremad mod et 
mål -  bl.a. afhængig af hvilke »for
hindringer« Moder Jord (eller vi 
mennesker) har anbragt undervejs. 
I den stafet jeg overværede i Nykö
ping, havde man valgt at sammen
sætte stafetten af forholdsvis almin
delige måder at bevæge sig på: løb, 
cykling og svømning. Men her er så 
absolut spillerum for fantasien.

Dette må være ord nok til indled
ning. Vi skifter lynhurtigt scene og 
byder-

VELKOMMEN TIL 
NYKÖPING-STAFETTEN

Stafetten er åben for firmahold fra 
Nyköping. Hvert hold skal bestå af 
fire deltagere, heraf mindst én kvin
de. Og som noget specielt, aktive 
må ikke deltage i »egen« idræts
gren.

1. etape:
På startlinjen står 67 hold parate, 
klar til at begive sig ud på den første 
etape -  2850 m løb. Startstedet er, 
ligesom skiftestederne, anbragt i 
umiddelbar nærhed af målet. Der
med har alle vi tilskuere mulighed 
for at følge størstedelen af stafetten. 
Og vi var mange tilskuere den som
meraften i Nyköping.

2. etape:
Den anden etape var 10 km på 
cykel. Deltagerne skulle selv med
bringe egen cykel -  måske havde det 
været en idé at udelukke de mest 
avancerede racercykler. Sprednin
gen i feltet var allerede her så tilpas, 
at skiftet fungerede perfekt. Men 
måske hjalp det også, at man ca. 400 
m før skiftestedet havde anbragt en 
official med en walkie-talkie. Han 
kunne så meddele, hvilke hold der 
var på vej ind til skifte.

3. etape:
Ruten frem til dette skiftested var 
afmærket med tydelige kridtpile på 
vejen. De næste 950 m gik gennem 
en dejlig park, så her havde man 
afmærket ruten med kulørte bånd. 
Skiftestederne bestod meget simpelt 
blot af to tove, spændt ud over de 
sidste ca. 25 m med ca. 7-8 meters 
afstand, så de dannede en art »fla
skehals«. I dette område skulle skif
tet -  markeret med et klap på skul
deren -  ske. Og til at få det hele til 
at glide på skiftestederne var der 
blot to officials hvert sted. Disse 950 
meters løb var den foretrukne kvin
detur.

4. etape:
Sidste etape var 50 m fri svømning i 
det lokale udendørs svømmebasin. 
Tid blev der ikke noteret, kun ræk
kefølgen i mål. Holdene var på de 
tre første etaper udstyret med al
mindelige nummerlapper på trøjen, 
her på sidste tur havde man forsynet 
billige badehætter med holdets 
nummer.

Måske vil mange hold gerne også 
have deres tid noteret. Og det be
høver slet ikke være særlig indviklet. 
Man havde sagtens kunnet klare alle 
67 hold blot ved hjælp af et stopur 
og en båndoptager. Efterhånden 
som holdene kommer i mål indtales 
holdets nummer på båndet. Forud
sat at du ved starten af »transmis
sionen« har angivet tiden kan du 
bagefter derhjemme afspille båndet
-  mens stopuret kører -  samtidig 
med at du nedskriver resultatlisten.

Hvad krævede Nyköping-Stafetten
så?

-  otte officials, to ved hvert skifte
sted og to ved Start/Mål

-  67 sæt nummerlapper, 67 bade
hætter, 150 m tov, 24 pæle til at 
spænde tovet ud imellem, 6 wal- 
kie-talkies, et højtaleranlæg ved 
Start/Mål, en pose kridt og en 
rulle markeringsbånd.

Den idé var måske ikke så dårlig at 
tage op hjemme i jeres sammenslut- 
ning/klub?

Jens Boe
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Centerfolder

Nyt fra 
konsulent
virksomheden

Med virkning fra og med 15. juni 
1979 vil DFIFs konsulenter være til
knyttet følgende landsdele:

Jørgen Rasmussen: samtlige amts
kredse øst for Storebælt.

Jens Boe: Fyns, Sydjyllands, Vejle, 
og Ribe amtskredse.

Hans Hove Sørensen: Ringkøbing, 
Århus, Viborg og Nordjyllands 
amtskredse.

Henvendelse om konsulentbistand 
bedes ske direkte til vedkommende 
konsulent. Landskredsens -  og her
under hørende sammenslutningers -  
behov for konsulentbistand vil dog 
blive formidlet ved henvendelse til 
forbundskontoret.

Centerudvalget, der har Dansk Fir
maidrætsforbunds kursus- og ferie
center i Oksbøl som arbejdsområde, 
har netop fået udarbejdet en bro
chure om centret, som det er tan
ken at sende ud til sammenslutnin
ger samt til diverse organisationer 
og forbund i både ind- og udland.

Den nye folder fortæller om cen
tret og de mange muligheder, der er 
for at afholde både aktiv kursus og 
ferie.

Ønsker man nærmere oplysning 
er centrets forstander Karl Randrup 
altid til tjeneste med råd og vejled
ning på tlf. 05 - 27 13 11.

Forsiden på centerfolderen, der 
er mørkeblå og hvid, ses her til 
højre.

S P O R T * F E S T * S T E M N IN G
ODENSE ■ STÆVNET
B O R D T E N N is

D . 2 4 . - 2 5 . N 0 V . 7 9

Så er man atter ved at gøre klar til et 
stort bordtennisstævne i FKS-hallen 
i weekenden den 24.-25. november 
1979, hvor man inviterer samtlige 
klubber under DFIF.

Stævnet afvikles efter DFIFs reg
ler, og der bliver både dame- og 
herrerækker, såvel i hold som i indi
viduel turnering. Old boys/girls 
række vil der også være plads til.

Efter lørdagens kampe vil der om 
aftenen blive afholdt fællesspisning

med efterfølgende bal for deltager
ne samt evt. ægtefælle/ledsagere.

Sammenslutningerne vil få til
sendt indbydelser medio september, 
hvorfra de går videre til klubberne, 
men skulle det ske, at nogle klubber 
ikke får indbydelse kan I kontakte 
jeres sammenslutning.

Sæt allerede nu kryds i kalende
ren ved den 24.-25. november 1979.

På gensyn
Bordtennisudvalget, FKS Odense
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Tilbud fra 
DFIF-centret

Planlagte 
møder og 
arrangementer

DFIF-centret i Oksbøl er nu klar 
med tilbud og priser for resten af 
året. Centret tilbyder DFIFs sam- 
menslutninger/klubber aktiv ferie
eller weekendophold for hele fami
lien.

Familieophold
Et værelse for en familie koster 90 
kr. pr. dag. På hvert værelse er der 
bad/toilet og radio. Der er 2 opredte 
sengepladser samt en sovesofa til 2 
personer. Er familien større, kan 
luftmadras eller lignende medbrin
ges.

Sengelinned og håndklæder til 
mere end de 2 opredte senge skal 
medbringes, eller kan evt. efter af
tale lejes på centret.

Under opholdet skal man selv 
sørge for den daglige rengøring på 
værelset. Støvsuger kan lånes i re
ceptionen.

I efterårsferien fra den 13. til den 
21. oktober 1979 vil der være en 
instruktør på centret til at instruere i 
motionsaktiviteter og arrangere 
daglige familie-konkurrencer. In
struktionen og deltagelsen i konkur
rencer er gratis.

De 90 kr. dækker naturligvis kun 
logi. Mad og drikkevarer kan købes 
til rimelige priser i centrets cafete
ria.

Weekendophold
Hvis f.eks. en klub, bestyrelse eller 
andre ønsker afholde et weekend
møde eller lignende, koster et 
weekendophold 150 kr. pr. person

ind. forplejning. I denne pris er der 
regnet med, at overnatning finder 
sted på dobbeltværelse. For enkelt
værelse betales 30 kr. ekstra. Det 
forudsætter endvidere, at man er 
minimum 20 personer.

Kurser og møder
Prislisten for kurser og møder inde
holder 3 priser, alt efter hvilken 
forplejning man ønsker.

Priserne svinger fra 195 og til 215 
kr. pr. person i døgnet. Overnatning 
finder sted på dobbeltværelse. For 
enkeltværelse betales 30 kr. ekstra 
pr. døgn. For ophold udover 3 døgn 
ydes der 5 procent rabat.

De udarbejdede tilbud er gæl
dende indtil den 31. december 1979. 
Ønsker man yderligere oplysninger 
så kontakt DFIF-centret tlf. 
05 - 27 13 11.

Der er på nuværende tidspunkt 
planlagt følgende møder og arran
gementer i DFIF:

Landsstævner -  sommer 1979 afvik
les den 15. og 16. september som 
følger:
Fodbold og håndbold i Ålborg 
Skydning i Haderslev (Vojens)

Reception og indvielse af DFIF-cen
tret i Oksbøl lørdag den 22. septem
ber.

DFIFs formandsmøde afvikles den 
22. og 23. september på Motel Ok
sen i Oksbøl.

Idrætsafdelingens årsmøde afvikles 
den 29. september på Munkebjerg 
Hotel ved Vejle.

DFIFs forbundsrådsmøde afvikles 
den 17. november på Motel Oksen i 
Oksbøl.

IDRÆTTENS FORSKNINGSRÅD
der har til formål at fremme og samordne forskning af idrætslige 
spørgsmål af medicinsk, fysiologisk, psykologisk, historisk, sociolo
gisk og teknisk art, har mulighed for at yde økonomisk støtte til 
forskningsarbejde af ovennævnte art.

Der gøres opmærksom på, at støtte ikke kan ydes til udarbejdelse af 
specialer eller uddannelsesmæssige formål i øvrigt.

Ansøgningsskema kan rekvireres på tlf. (02)45 55 55, lokal 210, og 
indsendestil
Id ræ tte n s  F o rs k n in g s rå d , Id ræ tte n s  Hus,
B rø n d b y  S ta d io n  20 , 2 6 0 0  G lo s tru p , 
inden den 1. oktober 1979.
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Dansk idræt 
i 1980erne

Dansk Idræts-Forbunds medlems
blad IDRÆTSLIV vil i de kom
mende numre bringe nogle artikler 
om Dansk Idræt i 1980erne -  skrevet 
af organisationernes formænd.

Den første artikel bringes i au
gust-nummeret og er skrevet af 
Dansk Firmaidrætsforbunds for
mand Tage Carlsen. Da artiklen in
deholder fremtidsperspektiver for 
firmaidrætten og dansk idræt som 
helhed, må den helt naturligt inter
essere vore læsere!

Vi bringer derfor artiklen i sin 
fulde ordlyd.

Om det at spå om fremtiden
Spådomme vil ofte være farvede af 
en grundholdning til det pågælden
de emne hos spåmanden. Når jeg 
skal søge at vurdere udviklingen i 
dansk idræt, og specielt søge at vur
dere, hvad der sker med min egen 
organisation, ja, så vil den vurdering 
selvfølgelig være farvet af en tro på 
firmaidrættens idé. Det er så op til 
læserne -  og fremtiden -  at afgøre, 
hvad der blot er skønne drømme, og 
hvad der bliver realiteter engang.

Dansk Firmaidrætsforbund i dag
Dansk Firmaidrætsforbund -  for
kortet til DFIF -  har som formål 
» . . . gennem firmaet og familien 
at stimulere interessen for idræt og 
motion«. Forbundet har idag op 
imod 150.000 medlemmer fordelt 
over det meste af landet. Vore med

lemmer, hvoraf hovedparten er over 
25 år, dyrker snart sagt alle former 
for idræt, med hovedvægten lagt på 
motionsidræt, familiemotion og 
pausegymnastik (NB -  læg mærke til 
rækkefølgen, der også er udtryk for 
en prioritering i forbundets arbej
de). Ikke alle steder i landet har 
firmaidrætten lige lette arbejdsbe
tingelser. Dette bunder først og 
fremmest i manglende kendskab til 
firmaidræt.

DFIF og Idrættens Fællesråd
DFIF er idag lillebror i Idrættens 
Fællesråd, både den mindste og den 
sidste ankomne. Vi er glade for det 
forhandlingsorgan på landsplan, der 
er skabt igennem Idrættens Fælles
råd. Vi beklager, at de fire forbunds 
grundholdninger ikke har gjort det 
muligt at fremvise væsentlige resul
tater af det arbejde der gøres i de 
forskellige udvalg. Så er det desto 
mere glædeligt, at tanken om et 
samarbejde de forskellige organisa
tioner imellem synes at kunne lyk
kes på amtsplan.

Idrætten og
det omkringliggende samfund
Desværre mangler vore omgivelser 
den rette forståelse for idrættens 
værdi. Hvad kunne samfundet ikke 
spare, dersom man valgte at over
flytte blot 5 % af de mange penge, 
der idag anvendes i sundheds- og 
socialsektoren, til idrætten? Sam-

T a g e C arls en

fundet har idag valgt i det idrætslige 
fortrinsvis at støtte unge op til 25 år 
-  at så en del af dette publikum oven 
i købet er noget af det mest købe
dygtige, vi har i dagens Danmark er 
en anden sag. Og samfundet er i 
fuld gang med at forsøge at tilfreds
stille idrættens åbenbart umættelige 
behov for faciliteter. Det faktum, at 
vi idag ikke har tilstrækkeligt med 
faciliteter medfører desværre ofte et 
hundeslagsmål mellem idrætsfolk. 
Og som oftest vil motionisterne stå 
som de store tabere. Blandt taberne 
i dette slagsmål er også den efter
hånden meget store uorganiserede 
motionsbevægelse. Med stor glæde 
udnytter de den danske natur, men 
kunne måske af og til også ønske sig 
en tur indendøre.
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Dansk Idræt i 1990erne
Når jeg i 1989, af et af de fire 
forbunds medlemsblade, bliver bedt 
om at skrive en artikel om Dansk 
Idræt i 1990erne kunne den måske 
lyde sådan her:

DFIF har vokset sig stor 
i 1980erne
Dansk Firmaidrætsforbund er idag 
et landsdækkende forbund med væ
sentlige arbejdsområder specielt in
denfor familiemotionen, motions
idrætten og pausegymnastikken. 
Det har vist sig gennem 1980erne, at 
den forankring vi har i den enkeltes 
arbejdsplads og i den enkeltes fami
lie har medført en enorm vækst for 
vort forbund. Medvirkende til den
ne vækst har også været de mulighe
der, der har åbnet sig for at lade 
firmaidrætslederne gøre en del af 
deres arbejde i arbejdstiden. Og det 
har specielt været glædeligt at kunne 
konstatere, at pausegymnastik ind
går som en naturlig del af livet på en 
arbejdsplads.

Fritidsrådet
DFIF spiller idag en væsentlig rolle i 
det store Fritidsråd -  det samar
bejdsorgan, der for nogle år siden 
afløste Idrættens Fællesråd, og som 
omfatter hovedparten af den orga
niserede fritidsvirksomhed i Dan
mark. Med den førnævnte foran
kring i arbejdspladsen og familien 
bygger vi så at sige bro mellem den 
»gammeldags« idræt og den øvrige 
fritidsbevægelse. Dette Fritidsråd 
har idag en stærk stilling, vokset op 
nedefra så at sige ud af det samar
bejde der har været på kommunalt 
plan.

Der e r-tro d s  a lt
en større forståelse for 
idrættens betydning.
Idrætten har ikke fået overført de 
5 % fra sundheds- og socialsekto
ren, men man har da kunnet regi

strere en større forståelse for idræt
tens betydning: der er sket en ud
bygning af faciliteterne, så vi i dag 
ikke skal slås om disse, i dag støtter 
man også idrætsudøvere over 25 år, 
skolerne satser i dag i meget højere 
grad på de »livslange idrætter« og 
endelig har lederlønnen haft sin sto
re værdi. Personligt har jeg lyst til at 
fremhæve det sidste. Var denne ord
ning ikke blevet indført, havde jeg, 
og med mig mange andre frivillige 
idrætsledere, ikke haft muligheder 
for at bruge så meget af vor tid på 
idræt. Specielt vil jeg gerne under
strege betydningen af den mulighed, 
der også er for at opnå en pension 
efter et vist antal arbejdsår i idræt
tens tjeneste.

Organiseringen af motion 
i kommunalt regi
En enkelt ting må jeg beklage -  den 
organisering der, mod motionister- 
nes ønske, er sket af disse i kommu-

Forsinket
billede

I sidste nummer fortalte vi< at Inger 
Pedersen fra Vamdrup, på DFIFs 
repræsentantskabsmøde i Odense 
var blevet tildelt Leo Frederiksens 
mindepokal, der én gang årligt til
deles en person under DFIF, der i 
sit arbejde har virket til gavn for 
skyttesagen. På grund af forskellige 
omstændigheder fik vi ikke billedet 
af Inger Pedersen rettidigt. I disse 
m/k tider finder vi det derfor natur
ligt, at bringe det forsinkede billede 
denne gang!

nalt regi. Selvom kommunerne ved 
indretningen af de mange motions
gårde og ved ansættelsen af velkvali
ficeret personale har gjort en god 
indsats, må vi se i øjnene, at vi har 
mistet mange motionister på den 
konto. Men jeg erkender det nød
vendige i dette skridt -  vor natur 
kunne ikke klare mere slid.

Samvær fremfor resultater 
har betydet en udvikling
1980erne har bragt dansk idræt me
get godt, og specielt har vi i Dansk 
Firmaidrætsforbund nydt godt af 
denne udvikling. Måske fordi vi 
havde det rette tilbud på det rette 
tidspunkt: Med udgangspunkt i ar
bejdspladsen og familien -  samvær 
fremfor konkurrence.

Tage Carlsen
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Deltagere fortæller 
om sportsfestivalen

Toldvæsenets Idræts- og Fritidsfor
bund ved TIF København, Aalborg 
og Frederikshavn har i dagene 14.-
17. juni deltaget i de europæiske 
firmaidrætslege i Göteborg. Stævnet 
var kun det andet i rækken, men 
også ved det første, der blev afholdt 
i 1977 i Eindhoven, var TIF repræ
senteret.

TIF var repræsenteret i 6 af de ialt 
12 forskellige aktiviteter, nemlig: 
fodbold -  damehåndbold -  oriente
ring -  badminton -  skak og en særlig 
pointpromenade. TIF opnåede de 
bedste resultater i damehåndbold og 
badminton, idet pigerne vandt fina
len, iøvrigt over Volvo. Pigerne le
verede herved et resultat, der med 
glæde kan bogføres i foreningens 
historiebog. Holdet var dygtigt ledet 
og trænet af Henning Olesen (også 
TIFer) og godt sammensat af afde
lingsformand, Annette Skov.

I badminton opnåedes to anden
pladser, idet vi i såvel holdturnerin
gens hovedrække som trøstrække 
spillede os frem til finalerne. I ho
vedrækken tabte vi til et engelsk 
hold og i trøst-rækken til et svensk 
hold. Finaledeltagerne i hovedræk
ken var Leif Rasmussen/Erik Frede
riksen og i trøstrækken Claes Kragh 
Jensen/Peter Astrup.

Stævnet blev afviklet i en god 
sportslig og kammeratlig ånd med 
stor mulighed for europæisk sam
vær. For vor forenings vedkom
mende er den generelle opfattelse

imidlertid, at de svenske arrangører 
ikke rigtigt formåede at styre og 
koordinere et så stort stævne med 
ca. 4.(XX) deltagere fra 9 lande. Der 
var for mange ikke uvæsentlige de
taljer som svigtede, bl.a. i forbin
delse med indkvartering, transpor
ten til de forskellige idrætsaktivite
ter og koordineringen mellem 
idræts- og madsted. Stævnet i Eind
hoven var på disse punkter langt 
bedre organiseret. En af årsagerne 
hertil kan være, at sponsorpengene 
var større i Eindhoven, og at sven
skerne ikke har kunnet få tilstræk
kelig arbejdskraft.

Vi ved det ikke, men vi ved, at 
også aftenfesten lørdag aften blev en 
oplevelse. Kæmpestore lokaler, ca.
3.(XX) deltagere, 10 sv. kr. for en 
stærk øl (selvbetjening med plast
glas) og som prikken over i-et, max 
10 toiletter.

Uanset dette blev det en i mange 
henseender fornøjelig og udbytterig 
tur, der også vil få sin plads i for
eningens historie.

77?. E. Stokkeby Hansen 
fmd. for TIF, København

I dagene 14.-17. juli 1979 blev den 
anden sportsfestival afholdt i Göte
borg. På nuværende tidspunkt ved 
man også, at nr. 3 skal afholdes i 
Hamborg i 1981 og nr. 4 i London i 
1983.

Foranlediget af et idrætsrejselegat 
drog jeg til Göteborg for at se og 
opleve et stævne af den størrelse. 
Ikke færre end 8 forskellige lande 
fra Europa var repræsenteret. Det 
var foruden Danmark, Norge, Eng
land, værtsnationen Sverige, Østrig, 
Vesttyskland, Finland og Belgien. 
Ialt var der ca. 3.(XX) deltagere. 
Disse deltagere skulle dyste i 13 
forskellige aktiviteter. De 13 aktivi
teter var: Badminton, Bordtennis, 
Bowling, Fodbold, Håndbold, 
Skak, Squash, Tennis, Volleybold, 
Orienteringsløb, Langvandring, 
Svømning og pointpromenade.

Efter at have nydt indsejlingen 
gennem skærgården ankom jeg sidst 
på eftermiddagen til Göteborg, hvor 
en taxa hurtigt bragte mig til mit 
hotel, hvor jeg blev indkvarteret.

Jeg begav mig derefter til Ny Ul- 
levi, hvor stævnekontoret befandt 
sig, for at få programmer m.v. til de 
forskellige aktiviteter. I modsætning 
til deltagerne, som kun fik pro
grammer til deres respektive aktivi
teter, fik jeg udleveret programmer 
m.v. til samtlige aktiviteter. Disse 
programmer var udfærdiget på 3 
sprog, foruden svensk var det tysk 
og engelsk. Alene stævnekontoret
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var en oplevelse i sig selv. Her fand
tes rådgivere m.h.t. indkvartering 
og fortæring, rådgivere til selve 
stævnet, bykort med angivelse af de 
forskellige aktivitetssteder, i 3 
sprog, souvenirbutik, hvor man 
kunne købe bl.a. T-shirts, kasket
ter, postkort, nøgleringe, tasker og 
streamers.

Den officielle åbning skulle først 
ske kl. 20.(X) på Liseberg, og da 
klokken endnu ikke var 18.(X) til
meldte jeg mig pointpromenaden, 
så havde jeg da også deltaget i no
get. Denne promenade var tilrette
lagt således, at man fik lært og set 
den indre del af Göteborg. Dette 
kunne så komme en tilgode, hvis 
man senere skulle få lyst til at begive 
sig ud i Göteborg på egen hånd. På 
selve turen var indlagt forskellige 
spørgsmål, som skulle besvares. 
Svarkuponen var udformet som en 
tipskupon, og under hvert spørgs
mål var 3 mulige svar (l-x-2). Den
ne form for sightseeing i en frem
med by er så afgjort en idé, der 
direkte kan overføres til de aktivite
ter, hvor evt. stævnearrangører ger
ne vil vise deres by for fremmede.

Som nævnt var den officielle åb
ning på Liseberg (et tivoli, magen til 
vort i København). Her bød Göte
borgs borgmester velkommen til by
en og Olle Arvidsson bød velkom
men til sportsfestivalen 1979. Der 
var derefter optræden samt uddeling 
af præmier til vinderne af point
promenaden (jeg vandt ingenting), 
hvorefter aftenen var fri. Denne til
bragte de fleste af deltagerne på 
Liseberg, som i hvert fald også er et 
besøg værd.

Fredag den 15. juli startede akti
viteterne så for alvor. Dagen be
gyndte ligesom lørdag med morgen
gymnastik på Ullevi. Det var nu 
langt fra alle, der deltog i dette, jeg 
selv iberegnet.

Fredag og lørdag var fuldt belagt 
med indledende kampe samt en

kelte finaler, medens søndag for
middag kun havde enkelte finale
kampe. Med så mange aktivitets
grene siger det sig selv, at skal man 
se det hele, ja, så skal det gå så 
stærkt, at man næppe får noget ind
tryk af dette. Jeg indskrænkede mig 
derfor til at se på de idrætsgrene, 
der havde min største interesse. Jeg 
var bl.a. til håndbold, fodbold, bow
ling, bordtennis og svømning. Alle 
disse arrangementer må siges at væ
re afviklet tilfredsstillende, dog kan 
man sige, at spille håndbold inden
dørs i juli var et handicap for de 
danske spillere, der jo for længst var 
gået udendørs. Handicappet var 
nok størst for de danske herrer, 
medens damerne ikke lod sig gå på 
af de*tte, hvilket resultaterne jo også 
viser, idet TIF, København blev vin
der af stævnet med Haustrup, 
Odense på andenpladsen.

Lørdag aften var der så kamme
ratskabsaften på Svenska Mässan i 2 
haller. Der var uddeling af diplomer 
samt optræden. Vi skulle selvfølge
lig også have noget at spise, men det 
virker nu lidt ensformigt at få 5 
halve stykker med hamburgerryg. 
Aftenen forløb ellers fint, og der var 
da også nogen der fortsatte i byen 
efter festens afslutning ca. kl. 01.00. 
Søndag var de sidste finaler i da
mernes og herrernes fodboldkampe, 
hvorefter der var afslutning af festi
valen.

Efter at have oplevet et stævne af 
de dimensioner prøver man at drage 
en konklusion af dette, og skal jeg 
så gøre det her, må det være:

Et godt arrangeret stævne, dog 
med enkelte mindre skønhedsfejl, 
idet jeg mener, at specielle spille
regler burde nok have været ud
sendt til deltagerne inden, således at 
man ville have tid til at sætte sig ind i 
disse inden man kom til Göteborg.

Der var en god oplysning m.h.t. 
de forskellige resultater i hallerne, 
ligesom hele stævnet blev styret godt

fra Ullevi. Forplejningen, der fore
gik på en skole, klappede også fint.

Lad mig til sidst sige, at fik jeg en 
chance endnu en gang at komme til 
en sådan festival, ville jeg gribe den. 
Alt kan ikke skrives ned -  det skal 
simpelt hen opleves.

J.O.G.

I dagene 14.-15.-16. og 17. juni 
1979 deltog vi med et damehånd- 
boldhold i Europafestivalen i firma
idræt i Göteborg.

Det var et kæmpearrangement, 
der her var stablet på benene, med 
adskillige idrætsgrene på program
met. Åbningen af festivalen fandt 
sted på Göteborgs store tivoli -  Li
sebergs scene. Det var festligt med 
et politiorkester, der spillede en fan
fare for hvert land, når flagene blev 
båret ind og flere velkomsttaler.

Vi boede på et kollegie et godt 
stykke fra håndboldhallen. Morgen
mad og middagsmad spiste vi på en 
skole i nærheden af hallerne. Maden 
var upåklagelig, og der var rigeligt. 
Lørdag aften var der lavet en sam
menkomst for samtlige deltagere, 
med en lille anretning samt musik og 
dans. Det var vellykket, når vi tæn
ker på, at der var flere tusinde men
nesker samlet på samme sted.
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Det skal dog ikke være lutter ro
ser.

Vi skulle spille 4 kampe fredag, 
og der var al for lang tid mellem 
kampene. De lå således: kl. 10.35, 
14.50, 17.20 og 19.40. Dommerne 
var ikke hårde nok, vi følte det, som 
var vi kommet på slagtebænken, 
men det hjalp lidt, efter at vi havde 
snakket med stævneledelsen om 
det.

Vore resultater blev således: 
Haustrup-Danfoss, Danmark: 5-3 
Haustrup - EG Sygehuset, Norge: 
11-1
Haustrup-FAD, Sverige: 3-7 
Haustrup-Polizen, Sverige: 11-6

Lørdag eftermiddag skulle vi spille 
finale mod Tolderne, København. 
Vi var lykkelige -  så langt havde vi 
slet ikke regnet med at nå. Vi tabte 
til Tolderne med 2-A -  vi var ikke 
skuffet over en andenplads, tvært
imod, nej, vi var skuffet over, at der

ingenting var som præmie for en 
andenplads, ikke så meget som en 
lille bitte ting vi kunne have som 
minde om en på alle andre områder 
dejlig tur.

Der findes kun én mester, sagde 
de. OK, men hvorfor så spille om 3. 
pladsen? Den vandt Elro fra Ran
ders. Godt skuldret, syntes vi, 3 
danske hold på de 3 første pladser.

Rejsen derop ville have kostet 273 
kr. pr. person, men da vi allierede 
os med Haustrup Plastic, der skulle 
op at bowle, og vi blev en gruppe, 
kunne de 150 kr. vi fik pr. næse af 
Dansk Firmaidrætsforbund slå til. 
Selve opholdet var foregen regning.

Selv om det var en dyr tur, vil jeg 
råde andre firmaer (dog ikke præ
miejægere) til at deltage næste gang 
Europafestivalen løber af stabelen, 
både for kammeratskabets og det 
sportsliges skyld.

Ellen Elmelund Sørensen, 
Haustrup, Odense

Nye sammenslutninger

To nye sammenslutninger har søgt 
om optagelse i forbundet.

Det er Rødding Firma Sport 
(Sydjyllands Amtskreds). Sammen
slutningen har 10 klubber og 105 
aktive medlemmer.

Den anden er Hirtshals Firma
sport (Nordjyllands Amtskreds). 
Sammenslutningen har 11 klubber 
og 98 aktive medlemmer.

Optagelserne er vedtaget under 
forudsætning af, at der til forbunds
kontoret fremsendes en fortegnelse 
over tilsluttede klubber (jvf. lo
vene).

Med de to nye optagelser er der 
nu 59 sammenslutninger under 
DFIF, 13 amtskredse, 5 landssam
menslutninger og 1 landskreds.

Gave til 
Karl Randrup

En række firmaidrætsledere undre
de sig på repræsentantskabsmødet i 
Odense over, at der ikke var en 
erkendtlighed til forbundets afgåede 
formand Karl Randrup.

Det resulterede i en landsindsam
ling, og lørdag den 9. juni overrakte 
Jørgen Riisom, Randers, på indsam
lingens vegne, Karl Randrup en flot 
bordlampe, med skærm, i Bjørn 
Wiinblad udførelse.

Karl Randrup takkede for gaven, 
og bad Jørgen Riisom bringe takken 
videre, hvilket hermed er gjort.

Idrætsmærkets dommerkursus
I GYMNASTIK OG ATLETIK 

GYMNASTIKHØJSKOLEN VED VIBORG 
den 21.-23. september 1979

Idrætsmærkets bestyrelse indbyder herved foreninger og militære 
afdelinger, der arbejder med Idrætsmærket til at sende mandlige og 
kvindelige deltagere til dommer- og lederkursus på Gymnastikhøj- 
skolen.ved Viborg den 21.-23. sept. 1979.
Formålet med dette korte kursus er at gennemgå bestemmelserne og 
øvelserne og derefter give erfarne ledere mulighed for at gå op til 
dommerprøven.
Kursusafgift kr. 275,00 pro persona, heri includeret undervisning, 
kost og logi samt undervisningsmateriel, incl. Almen formprøve. 
Kursus omfatter for alle deltagere: Idrætsmærkets bestemmelser og 
atletik. Endvidere for mænd: Mandsgymnastik og for kvinder: Kvin
degymnastik -  herunder også Almen formprøve, samt gennemgang 
af svømning til gruppe I og III.

S k r if t l ig  t ilm e ld e ls e  til Id ræ ts m æ rk e ts  k o n to r  s n ares t og sen es t 3. 
s e p te m b e r  m e d  n a vn , fo re n in g , a ld e r  o g  kv a lifik a tio n e r.

Evt. yderligere oplysninger kan fås ved henvendelse til Idrætsmær
kets kontor.
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Rejsegilde 
på DFIF-Centret

Udbygningen af Dansk Firmaidræts
forbunds kursuscenter i Oksbøl skri
der planmæssigt frem.

Fredag den 22. juni var der rejse
gilde på den nye kursusfløj med 
deltagelse af repræsentanter fra 
håndværksmestrene, medarbejdere 
samt en del af medarbejderstaben 
fra både centret og DFIF.

Efter de nuværende beregninger 
skulle byggeriet -  incl. inventar -  
komme til at koste 1,3 mili. kr. 
DFIF skal således selv indskyde

2(X).(XX) kr., som vil blive ydet som 
et lån til centret.

Navneforandring
Motel Oksen, som var stedets navn, 
da DFIF købte det, har fået navne
forandring. Det hedder nu: DFIF- 
Centret, Firmaidrættens kursus- og 
feriecenter.

Ny formand
Da centerudvalgets formand Jørgen 
Olsen, Helsingør er sygemeldt indtil

videre, er han udtrådt af udvalget 
med omgående virkning. Som nyt 
medlem af centerudvalget er udpe
get Gunnar Pedersen, Ålborg. Ud
valgets øvrige medlemmer er Kri
stian Hansen, Grindsted og Per 
Thomsen, Sønderborg. Centerud
valget har iøvrigt konstitueret sig 
med Gunnar Pedersen som for
mand.

Indvielse
I forbindelse med DFIFs formands
møde, der afholdes lørdag den 22. 
og søndag den 23. september 1979 
på DFIF-centret i Oksbøl, er der 
reception og indvielse om lørdagen. 
Denne højtidelighed skal markere 
såvel overtagelsen som navneforan
dringen samt indvielsen af den nye 
kursusfløj.

C e n te ru d v a lg e ts  fo rm a n d  G u n n a r  P e 
d e rs e n  fo to g ra fe re t  ve d  re js e g ild e t
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Prøver igen
På grund af visse vanskeligheder i 
sidste sæson, stoppede udgivelsen af 
Korsør Firma Sports medlemsblad. 
Nu prøver man igen, og det er tan
ken, at det skal udkomme 6 gange 
om året. Korsør har iøvrigt fået ny 
formand. Det er nu Christian Reen- 
herg.

CYKL’79
Lad det straks være slået fast, det 
blev efter vor opfattelse en fiasko, 
dog ikke bare i Roskilde, men så 
vidt vi har kunnet orientere os, også 
på landsplan, men det vil vi komme 
nærmere ind på, når det endelige 
resultat af landskampen foreligger. 
Den skuffende tilslutning kan natur
ligvis kun afføde spørgsmål. -  Skal 
vi overhovedet deltage i kommende 
arrangementer af lignende art, spør
ger Carl Åge Sørensen, formand for 
Roskilde Firmaidræt i sammenslut
ningens medlemsblad.

Forsinker udsendelsen
I forbindelse med FIRMAIDRÆTS 
fremtidige udsendelsesform, som 
undersøges i øjeblikket bl.a. gen
nem postvæsenets avispostkontor, 
er det en tanke, man kan støtte i 
Horsens, fremgår det af sammen
slutningens medlemsblad, men det 
forudsætter også, at postbudene 
ikke har »kvaler« med nye sorte
ringsanlæg m.v., som forsinker den 
slags udsendelser betydeligt, under
streger man fra sammenslutningens 
side.

3 deltagere = 93 point
Cykellandskampens topscorere i 
Bov Firma Sport blev: Magdalene 
Iversen, Margrethe Smedt og Hen
ning Hansen. Disse 3 deltagere har 
alle indkørt 31 point, hvilket vil sige, 
at de, uanset vind og vejr, har cyklet 
hver eneste dag i maj måned og 
mindst 10 km om dagen. Det må 
siges at være frisk gjort. Ved præ

mieoverrækkelsen den 14. juni fik 
de tre »supercyklister« hver en 
CYKL’79 bluse, som markering for 
det fine resultat.

Ny bladudgiver
Ringsted Firma Sport var en af de 
sammenslutninger, der sidste år blev 
optaget i forbundet. Man vil også i 
Ringsted gerne gave en bedre kom
munikation bestyrelsen/udvalgene 
og medlemmerne imellem. Derfor 
har man besluttet at udgive et med
lemsblad. Det første nummer er 
kommet på gaden -  og fortjener ros. 
Bladets mission er dog først opfyldt, 
hvis vi alle bruger det redskab, bla
det er, på den rigtige måde, forstået 
sådan, at det ikke ensidigt er besty
relsens og udvalgenes tanker der 
kommer til udtryk, men at også 
medlemmerne giver deres meninger 
til kende, understreger den nyvalgte 
formand Egon Thomsen i det første 
nummer af bladet.

Venneforening
Næstved Firma Sport har fået en 
»lillebror«: NFSs venner. Formålet 
med den nye forening er, så hurtigt 
som muligt at skaffe penge til en hal 
eller et klubhus. Så det varer måske 
ikke længe, før man bliver lige så 
»voksen«, som foreningens for
mand Svend Andersen!

Vagtskifte
På et bestyrelsesmøde i Frederiks
værk Firma Sport trak foreningens 
formand Jørn Christoffersen sig til
bage fra formandsposten. I FFS-nyt 
begrunder Jørn Christoffersen det 
på denne måde: Beslutningen var på 
sin vis svær at træffe, da arbejdet 
med firmasporten har glædet mig 
meget, og samarbejdet i bestyrelsen 
har været godt, men da byrderne på 
den ledelsesmæssige front efterhån
den blev for store, og stort set alle 
weekender var besat med rejser, 
møder, stævner o.s.v., samtidig med

at et stillingsskift har gjort, at jeg 
også på denne front har fuldt op at 
gøre, følte jeg, at hensynet til fami
lie og fritid måtte komme i første 
række. Bestyrelsen har konstitueret 
sig med Leo Hartvigsen som for
mand.

Motions succes
I Brønderslev Firma-Sport har for
årets trim-bingo arrangementer væ
ret en stor succes. Cirka 3000 delta
gere har motioneret på tre ruter. De 
3000 deltagere har ialt tilbagelagt 
omkring 9.300 km.

Tak til Odense
Vore damer, der ved ledsagerarran
gementet var ude og besigtige nogle 
af Odenses mange seværdigheder, 
fik -  efter deres eget udsagn -  en 
hyggelig og fornøjelig weekend. 
Sluttelig skal der bringes en ros til 
Odense for et godt arrangement, 
slutter Per Thomsen i S.F.S. med
lemsblad i forbindelse med omtalen 
af DFIFs repræsentantskabsmøde i 
Odense.

Han tabte
I forbindelse med den sidste test og 
vejning i kost- og motionsforsøget i 
Odense, er vi mange, som ikke har 
glemt, hvad Jens Boe lovede os, hvis 
han ikke kom under de 100 kg inden 
den 1. juli 1979. Og vi glæder os, for 
han nåede det ikke, og har dermed 
tabt.

24 FIRMAIDRÆT


